



CHAPITRE 20

Loi modifiant le Code civil

[Sanctionnée le 31 mars 1966]

SA MAJESTÉ, de l'avis et du consentement du Conseil législatif et de l'Assemblée législative de Québec, décrète ce qui suit:

C. c., a. 43, remp. **1.** L'article 43 du Code civil est remplacé par le suivant:

« **43.** Ces registres sont fournis par les églises, congrégations ou sociétés religieuses. »

Id., a. 44, mod. **2.** L'article 44 dudit code, comme il se lit à l'article 5779 des Statuts refondus, 1888, avec les modifications apportées par l'article 1 de la loi 9 George V, chapitre 71, l'article 1 de la loi 18 George V, chapitre 82, l'article 1 de la loi 22 George V, chapitre 90, et l'article 1 de la loi 15-16 George VI, chapitre 57, est de nouveau modifié en ajoutant l'alinéa suivant:

« Dans la partie du district de Haute-ri-ve, à l'est de la rivière Portneuf, tout prêtre, missionnaire ou ministre d'une religion quelconque est autorisé à tenir les registres de l'état civil. »

Id., a. 45, remp. **3.** L'article 45 dudit code, comme il se lit à l'article 5780 des Statuts refondus, 1888, est remplacé par le suivant:

« **45.** Le double registre ainsi tenu doit, à la diligence de celui qui le tient et avant qu'il en soit fait usage, être présenté

CHAPTER 20

An Act to amend the Civil Code

[Assented to 31st March 1966]

HER MAJESTY, with the advice and consent of the Legislative Council and of the Legislative Assembly of Quebec, enacts as follows:

1. Article 43 of the Civil Code is replaced by the following: C. C., a. 43, replaced.

« **43.** The registers are furnished by the churches, congregations or religious communities. »

2. Article 44 of the said Code, as contained in article 5779 of the Revised Statutes, 1888, with the amendments made by section 1 of the act 9 George V, chapter 71, section 1 of the act 18 George V, chapter 82, section 1 of the act 22 George V, chapter 90, and section 1 of the act 15-16 George VI, chapter 57, is again amended by adding the following paragraph: Id., a. 44, am.

« In the part of the district of Haute-ri-ve east of the river Portneuf, any priest, missionary or minister of any religion is authorized to keep registers of civil status. »

3. Article 45 of the said Code, as contained in article 5780 of the Revised Statutes, 1888, is replaced by the following: Id., a. 45, replaced.

« **45.** The duplicate register so kept must, at the instance of the party keeping it and before it is used, be presented for

pour être authentiqué de la manière ci-après prescrite au protonotaire du district dans lequel est située l'église, congrégation ou société religieuse pour laquelle il doit servir; si une paroisse est située partie dans un district et partie dans un autre, le registre peut être présenté au protonotaire de l'un ou l'autre de ces districts.

Le sceau de la Cour supérieure doit être apposé sur les deux bouts d'un ruban passé à travers tous les feuillets du registre et arrêté à l'intérieur de la couverture; chaque feuillet doit être numéroté en toutes lettres et sur le premier doit être inscrite une attestation signée du protonotaire, spécifiant le nombre de feuillets contenus dans le registre, sa destination et la date de l'attestation.

Dans le cas d'une église, chapelle particulière ou mission catholique, l'attestation du registre doit être accordée sous le nom indiqué dans le certificat d'autorisation donné par l'évêque au sens de la Loi des fabriques et le prêtre qui le présente doit exhiber ce certificat au protonotaire.

Quant à certaines congrégations religieuses, l'attestation ne peut être donnée avant que les formalités prescrites par des lois spéciales aient été remplies.

Il est du devoir du protonotaire de refuser l'attestation si le registre qui lui est présenté n'est pas relié d'une manière solide et durable ou si le papier en est peu résistant ou d'une qualité inférieure.

Au double du registre qui doit rester entre les mains de celui qui le tient, doit être attachée une copie du titre relatif aux actes d'état civil ainsi que des chapitres premier, deuxième et troisième du cinquième titre relatifs au mariage. »

C. c., a.
45a, mod.

4. L'article 45a dudit code, édicté par l'article 1 de la loi 18 George V, chapitre 83, est modifié en retranchant, dans la troisième ligne du premier alinéa, les mots « dans le Code de procédure civile ».

Id., a. 53a,
mod.

5. L'article 53a dudit code, comme il se lit à l'article 5784 des Statuts refondus, 1888, avec les modifications apportées par l'article 1 de la loi 6 Édouard VII, cha-

authentication in the manner hereinafter prescribed to the prothonotary of the district in which the church, congregation or religious community for which it is to serve is situated; if a parish is situated partly in one district and partly in another, the register may be presented to the prothonotary of either of such districts.

The seal of the Superior Court must be affixed to the two extremities of a ribbon passed through all the leaves of the register and secured inside of the cover; each leaf must be numbered in words and upon the first must be written an attestation signed by the prothonotary, specifying the number of leaves contained in the register, the purpose for which it is intended and the date of the attestation.

In the case of a Roman Catholic church, private chapel or mission, the attestation of the register must be granted under the name mentioned in the certificate of authorization given by the bishop as defined in the Fabrique Act and the priest who presents the register must exhibit such certificate to the prothonotary.

With regard to certain religious congregations, no attestation may be granted until the formalities prescribed by special acts have been fulfilled.

It shall be the duty of the prothonotary to refuse attestation if the register presented to him is not bound in a substantial and durable manner, or if the paper is flimsy or of inferior quality.

A copy of the title "OF ACTS OF CIVIL STATUS" and the first, second and third chapters of title fifth "OF MARRIAGE", must be attached to the duplicate register which is to remain in the hands of the person keeping the same."

4. Article 45a of the said Code, enacted by section 1 of the act 18 George V, chapter 83, is amended by striking out the words "in the Code of Civil Procedure" in the third line of the first paragraph.

5. Article 53a of the said Code, as contained in article 5784 of the Revised Statutes, 1888, with the amendments made by section 1 of the act 6 Edward

C. C., a.
45a, am.

Id., a.
53a, am.

pitre 39 et par l'article 1 de la loi 19 George V, chapitre 75, est de nouveau modifié en retranchant, dans les quatrième et cinquième lignes du second alinéa devenu le cinquième, les mots « de ce code et par l'article 1311 du Code de procédure civile ».

C. c., a. 75, remp. **6.** L'article 75 dudit code est remplacé par le suivant:

« **75.** Toute erreur ou omission dans un acte ou registre de l'état civil peut être rectifiée de la manière prescrite au Code de procédure civile. »

Id., aa. 76, 77 et 204, ab. **7.** Les articles 76, 77 et 204 dudit code sont abrogés.

Id. a. 249, remp. **8.** L'article 249 dudit code est remplacé par le suivant:

« **249.** Toutes les tutelles sont datives. Elles sont déferées, conformément au Code de procédure civile, sur avis du conseil de famille par un juge ayant juridiction dans le district où le mineur a son domicile ou par le protonotaire de ce district. »

Id., aa. 255-263 et 279-281, ab. **9.** Les articles 255 à 263 et 279 à 281 dudit code sont abrogés.

Id., a. 328, remp. **10.** L'article 328 dudit code est remplacé par le suivant:

« **328.** La demande en interdiction est faite de la manière prescrite au Code de procédure civile. »

Id., aa. 329, 330, ab. **11.** Les articles 329 et 330 dudit code sont abrogés.

Id., a. 330a, ab. **12.** L'article 330a dudit code, édicté par l'article 1 de la loi 63 Victoria, chapitre 39, est abrogé.

Id., aa. 331, 332, ab. **13.** Les articles 331 et 332 dudit code sont abrogés.

Id., a., 333, ab. **14.** L'article 333 dudit code, remplacé par l'article 1 de la loi 20 George V, chapitre 96, est abrogé.

VII, chapter 39, and by section 1 of the act 19 George V, chapter 75, is again amended by striking out the words "of this Code and article 1311 of the Code of Civil Procedure" in the fourth and fifth lines of the second paragraph which has become the fifth paragraph thereof.

6. Article 75 of the said Code is replaced by the following: C. C., a. 75, replaced.

"**75.** Any error or omission in an act or register of civil status may be rectified in the manner prescribed in the Code of Civil Procedure."

7. Articles 76, 77 and 204 of the said Code are repealed. Id., aa. 76, 77 and 204, repealed.

8. Article 249 of the said Code is replaced by the following: Id., a. 249, replaced.

"**249.** All tutorships are dative. They are conferred, in accordance with the Code of Civil Procedure, on the advice of a family council, by a judge having jurisdiction in the district where the minor has his domicile, or by the prothonotary of such district."

9. Articles 255 to 263 and 279 to 281 of the said Code are repealed. Id., aa. 255-263, 279-281, repealed.

10. Article 328 of the said Code is replaced by the following: Id., a. 328, replaced.

"**328.** The demand for interdiction is made in the manner prescribed in the Code of Civil Procedure."

11. Articles 329 and 330 of the said Code are repealed. Id., aa. 329, 330, repealed.

12. Article 330a of the said Code, enacted by section 1 of the act 63 Victoria, chapter 39, is repealed. Id., a. 330a, repealed.

13. Articles 331 and 332 of the said Code are repealed. Id., aa. 331, 332, repealed.

14. Article 333 of the said Code, replaced by section 1 of the act 20 George V, chapter 96, is repealed. Id., a. 333, repealed.

C. c. a.
336, remp. **15.** L'article 336 dudit code est remplacé par le suivant:

« **336.** L'interdiction cesse avec les causes qui l'ont déterminée; néanmoins, l'interdit ne peut reprendre l'exercice de ses droits qu'après le jugement de mainlevée. »

Id., a.
336b,
mod. **16.** L'article 336*b* dudit code, comme il se lit à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, est modifié en remplaçant le premier alinéa par le suivant:

« **336*b*.** Toute personne est recevable à provoquer l'interdiction de son conjoint, parent ou allié ou d'un ami qui n'a ni conjoint, ni parent ou allié. »

Id., aa.
336*d*-336*j*,
ab. **17.** Les articles 336*d* à 336*j* dudit code, comme ils se lisent à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, sont abrogés.

Id., a.
336*jj*, ab. **18.** L'article 336*jj* dudit code, édicté par l'article 1 de la loi 13 George V, chapitre 71, est abrogé.

Id., aa.
336*k*-
336*m*, ab. **19.** Les articles 336*k* à 336*m* dudit code, comme ils se lisent à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, sont abrogés.

Id., a.
336*n*,
remp. **20.** L'article 336*n* dudit code, comme il se lit à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, est remplacé par le suivant:

« **336*n*.** Une personne interdite comme ivrogne d'habitude peut être relevée de cette interdiction après une année d'habitude de sobriété; l'interdit ne reprend l'exercice de ses droits qu'après le jugement de mainlevée. »

Id., a.
336*p*, ab. **21.** L'article 336*p* dudit code, comme il se lit à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, est abrogé.

Id., a.
336*q*, ab. **22.** L'article 336*q* dudit code, comme il se lit à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, avec les modifications apportées par l'article 2 de la loi 20 George V, chapitre 96, est abrogé.

15. Article 336 of the said Code is replaced by the following: C. C., a.
336, re-
placed.

“**336.** Interdiction ceases with the causes which necessitated it; nevertheless the interdicted person cannot resume the exercise of his rights until after the judgment removing the interdiction.”

16. Article 336*b* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, is amended by replacing the first paragraph by the following: Id., a.
336*b*, am.

“**336*b*.** Any person may demand the interdiction of his consort, of anyone related or allied to him or of a friend who has neither consort nor anyone related or allied to him.”

17. Articles 336*d* to 336*j* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, are repealed. Id., aa.
336*d*-336*j*,
repealed.

18. Article 336*jj* of the said Code, enacted by section 1 of the act 13 George V, chapter 71, is repealed. Id., a.
336*jj*, re-
pealed.

19. Articles 336*k* to 336*m* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, are repealed. Id., aa.
336*k*-
336*m*, re-
pealed.

20. Article 336*n* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, is replaced by the following: Id., a.
336*n*, re-
placed.

“**336*n*.** A person interdicted as an habitual drunkard may be relieved from such interdiction after one year's sober habits; the person interdicted does not regain the exercise of his civil rights until after the judgment removing the interdiction.”

21. Article 336*p* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, is repealed. Id., a.
336*p*, re-
pealed.

22. Article 336*q* of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, with the amendments made by section 2 of the act 20 George V, chapter 96, is repealed. Id., a.
336*q*, re-
pealed.

- C. c., céd. A, B et C du chap. II (A) ab. **23.** Les cédules A, B et C du chapitre II (A) dudit code, comme elles se lisent à l'article 5790 des Statuts refondus, 1888, sont abrogées.
- Id., a. 336s, ab. **24.** L'article 336s dudit code, édicté par l'article 1 de la loi 59 Victoria, chapitre 40, est abrogé.
- Id., aa. 351a, 351b, ab. **25.** Le chapitre quatrième (A) du titre dixième du livre premier dudit code, comprenant les articles 351a et 351b, comme il se lit à l'article 5794 des Statuts refondus, 1888, est abrogé.
- Id., aa. 372, 373, ab. **26.** Les articles 372 et 373 dudit code sont abrogés.
- Id., a. 373a, ab. **27.** L'article 373a dudit code, comme il se lit à l'article 5799 des Statuts refondus, 1888, est abrogé.
- Id., aa. 373b-373j, ab. **28.** Les articles 373b à 373j dudit code, édictés par l'article 1 de la loi 3 Édouard VII, chapitre 48, sont abrogés.
- Id., a. 504a, ab. **29.** L'article 504a dudit code, édicté par l'article 17 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, et remplacé par l'article 2 de la loi 9 George VI, chapitre 66, est abrogé.
- Id., a. 639, remp. **30.** L'article 639 dudit code est remplacé par le suivant :
- « **639.** L'envoi en possession du souverain est obtenu de la manière prescrite au Code de procédure civile. »
- Id., a. 660, remp. **31.** L'article 660 dudit code est remplacé par le suivant :
- « **660.** L'acceptation d'une succession sous bénéfice d'inventaire se fait par acte notarié reçu en minute. »
- Id., a. 661, remp. **32.** L'article 661 dudit code, modifié par l'article 2 de la loi 11 George VI, chapitre 72, est remplacé par le suivant :
- « **661.** Cet acte doit être enregistré par dépôt au bureau d'enregistrement du lieu de l'ouverture de la succession. »
- 23.** Schedules A, B and C to Chapter Second (A) of the said Code, as contained in article 5790 of the Revised Statutes, 1888, are repealed.
- 24.** Article 336s of the said Code, enacted by section 1 of the act 59 Victoria, chapter 40, is repealed.
- 25.** Chapter Fourth (A) of Title Tenth of Book First of the said Code, comprising articles 351a and 351b, as contained in article 5794 of the Revised Statutes, 1888, is repealed.
- 26.** Articles 372 and 373 of the said Code are repealed.
- 27.** Article 373a of the said Code, as contained in article 5799 of the Revised Statutes, 1888, is repealed.
- 28.** Articles 373b to 373j of the said Code, enacted by section 1 of the act 3 Edward VII, chapter 48, are repealed.
- 29.** Article 504a of the said Code, enacted by section 17 of the act 60 Victoria, chapter 50, and replaced by section 2 of the act 9 George VI, chapter 66, is repealed.
- 30.** Article 639 of the said Code is replaced by the following :
- “**639.** Possession by the Crown is obtained in the manner prescribed in the Code of Civil Procedure.”
- 31.** Article 660 of the said Code is replaced by the following :
- “**660.** The acceptance of a succession under benefit of inventory is made by a notarial deed, the original being kept of record.”
- 32.** Article 661 of the said Code, amended by section 2 of the act 11 George VI, chapter 72, is replaced by the following :
- “**661.** Such deed must be registered by deposit in the registry office of the division in which the succession devolved.”

C. c., a.
662, remp. **33.** L'article 662 dudit code, modifié par l'article 1 de la loi 4 George V, chapitre 61, est remplacé par le suivant :

« **662.** L'acceptation sous bénéfice d'inventaire doit être précédée ou suivie d'un inventaire fidèle et exact des biens de la succession. »

Id., a.
665, mod. **34.** L'article 665 dudit code est modifié en remplaçant, dans les quatrième, cinquième et sixième lignes, les mots « mais cette vente doit être faite publiquement, et après les affiches et publications requises par les lois sur la procédure » par les mots « mais cette vente doit être faite conformément aux articles 921 et 922 du Code de procédure civile. »

Id., a.
674, mod. **35.** L'article 674 dudit code est modifié en remplaçant le premier alinéa par le suivant :

« **674.** Si l'héritier bénéficiaire fait vendre les biens meubles de la succession, la vente doit s'en faire conformément aux articles 921 et 922 du Code de procédure civile. »

Id., a.
675, remp. **36.** L'article 675 dudit code, remplacé par l'article 1 de la loi 12 George VI, chapitre 46, est de nouveau remplacé par le suivant :

« **675.** Quant aux immeubles, s'il devient nécessaire de les vendre, l'on procède à cette vente de la manière édictée par les articles 888 à 893 du Code de procédure civile. »

Id., a.
676, mod. **37.** L'article 676 dudit code est modifié en remplaçant les deux premiers alinéas par les suivants :

« **676.** Avant de disposer des biens de la succession et après avoir fait inventaire, l'héritier bénéficiaire doit faire connaître sa qualité par avis public publié une fois dans la *Gazette officielle de Québec* et une fois dans un journal quotidien français ou anglais circulant dans la localité où la succession s'est ouverte. Cet avis doit notamment indiquer la date de l'acte d'acceptation sous bénéfice d'inventaire, le lieu, la date et le numéro de son enre-

33. Article 662 of the said Code, C. C., a.
amended by section 1 of the act 4 George 662, re-
V, chapter 61, is replaced by the following: placed.

“**662.** Acceptance under benefit of inventory must be preceded or followed by the making of a faithful and exact inventory of the property of the succession.”

34. Article 665 of the said Code is Id., a.
amended by replacing the words “but 665, am.
such sale must be made publicly, and after the notices and publications required by the rules of procedure” in the fourth, fifth and sixth lines by the words “but such sale must be made in accordance with articles 921 and 922 of the Code of Civil Procedure.”

35. Article 674 of the said Code is Id., a.
amended by replacing the first paragraph 674, am.
by the following :

“**674.** If the beneficiary heir cause the moveable property of the succession to be sold, the sale must be made in accordance with articles 921 and 922 of the Code of Civil Procedure.”

36. Article 675 of the said Code, re- Id., a.
placed by section 1 of the act 12 George 675, re-
VI, chapter 46, is again replaced by the placed.
following :

“**675.** With regard to the immovables, if it becomes necessary to sell them, such sale is effected in the manner provided by articles 888 to 893 of the Code of Civil Procedure.”

37. Article 676 of the said Code is Id., a.
amended by replacing the first two para- 676, am.
graphs by the following :

“**676.** Before disposing of the property of the succession and after having made the inventory, the beneficiary heir must make known his quality by public notice published once in the *Quebec Official Gazette* and once in a French or English daily newspaper circulating in the locality where the succession devolved. Such notice must indicate, in particular, the date of the deed of acceptance under benefit of inventory, the place, date and number

gistrement de même que les nom et adresse du notaire qui l'a reçu.

Après deux mois à compter de l'avis, s'il n'y a pas de poursuites, saisies ou contestations judiciaires, par ou entre les créanciers et les légataires, il est loisible à l'héritier bénéficiaire de payer les créanciers et les légataires à mesure qu'ils se présentent. »

C. c., a.
676a, aj. **38.** Ledit code est modifié en insérant après l'article 676 le suivant:

« **676a.** Si l'héritier bénéficiaire a des actions à exercer contre la succession, il en donne avis écrit au curateur public qui, pour les fins de ces actions, agit comme curateur d'office à la succession. »

Id., a.
685, mod. **39.** L'article 685 dudit code, remplacé par l'article 2 de l'annexe I de la loi 9 George VI, chapitre 62, est modifié en remplaçant le premier alinéa par le suivant:

« **685.** La déclaration de vacance d'une succession est demandée et obtenue de la manière prescrite au Code de procédure civile. »

Id., a.
696, ab. **40.** L'article 696 dudit code est abrogé.

Id., a.
697, remp. **41.** L'article 697 dudit code est remplacé par le suivant:

« **697.** Chacun des cohéritiers peut demander sa part en nature des biens meubles et immeubles de la succession; néanmoins, s'il y a des créanciers saisissants ou opposants, si la majorité des cohéritiers juge la vente nécessaire pour l'acquit des dettes et charges de la succession ou si les effets mobiliers ne peuvent être commodément partagés, ceux-ci sont vendus publiquement en la forme ordinaire. »

Id., a.
699, mod. **42.** L'article 699 dudit code est modifié en retranchant, dans les première et deuxième ligne, les mots « estimés, et ».

Id., a.
857, remp. **43.** L'article 857 dudit code, modifié par l'article 1 de la loi 2 Édouard VII,

of its registration and the name and address of the notary who received it.

After two months from the notice, if there be no actions, seizures or judicial contestations, by or between the creditors or legatees, the beneficiary heir may pay the creditors and legatees as they present themselves."

38. The said Code is amended by inserting after article 676 the following: C. C., a.
676a, added.

"**676a.** If the beneficiary heir has actions to bring against the succession, he gives written notice thereof to the public curator who, for the purposes of such actions, acts as curator *ex officio* to the succession."

39. Article 685 of the said Code, replaced by section 2 of Schedule I of the act 9 George VI, chapter 62, is amended by replacing the first paragraph by the following: Id., a.
685, am.

"**685.** A declaration that a succession is vacant is requested and obtained in the manner prescribed in the Code of Civil Procedure."

40. Article 696 of the said Code is repealed. Id., a.
696, repealed.

41. Article 697 of the said Code is replaced by the following: Id., a.
697, replaced.

"**697.** Each of the coheirs may demand his share in kind of the moveable and immoveable property of the succession; nevertheless, if there be seizing or opposing creditors, if the majority of the coheirs deem a sale necessary to discharge the liabilities of the succession, or if the moveable property cannot be conveniently divided, such property is publicly sold in the ordinary manner."

42. Article 699 of the said Code is amended by striking out the words "estimated, and" in the second line. Id., a.
699, am.

43. Article 857 of the said Code, amended by section 1 of the act 2 Edward Id., a.
857, replaced.

chapitre 37, et par l'article 2 de la loi 8-9 Élisabeth II, chapitre 98, est remplacé par le suivant :

« **857.** Le testament olographe ou fait suivant la forme dérivée de la loi d'Angleterre est vérifié de la manière prescrite au Code de procédure civile. »

C. c., a. 858, mod. **44.** L'article 858 dudit code est modifié en retranchant les deuxième et troisième alinéas.

Id., a. 1328, remp. **45.** L'article 1328 dudit code, remplacé par l'article 1 de la loi 60 Victoria, chapitre 52, est de nouveau remplacé par le suivant :

« **1328.** Cet inventaire doit être authentique et fait en minute avec un légitime contradicteur. »

Id., a. 1342, mod. **46.** L'article 1342 dudit code, modifié par l'article 1 de la loi 4 George V, chapitre 62, et par l'article 1 de la loi 6 George V, chapitre 33, est de nouveau modifié en retranchant le deuxième alinéa.

Id., a. 1823, remp. **47.** L'article 1823 dudit code, modifié par l'article 27 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, est remplacé par le suivant :

« **1823.** Les règles relatives au séquestre judiciaire sont énoncées au Code de procédure civile. »

Id., a. 1824, ab. **48.** L'article 1824 dudit code est abrogé.

Id., a. 1825, ab. **49.** L'article 1825 dudit code, modifié par l'article 28 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, est abrogé.

Id., aa. 1825a, 1825b, ab. **50.** Les articles 1825a et 1825b dudit code, édictés par l'article 29 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, sont abrogés.

Id., a. 1826, ab. **51.** L'article 1826 dudit code est abrogé.

Id., a. 1826a, ab. **52.** L'article 1826a dudit code, édicté par l'article 30 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, est abrogé.

VII, chapter 37, and by section 2 of the act 8-9 Elizabeth II, chapter 98, is replaced by the following :

“**857.** Holograph wills and those made in the form derived from the laws of England must be probated in the manner prescribed in the Code of Civil Procedure.”

44. Article 858 of the said Code is amended by striking out the second and third paragraphs. C. C., a. 858, am.

45. Article 1328 of the said Code, replaced by section 1 of the act 60 Victoria, chapter 52, is again replaced by the following: Id., a. 1328, replaced.

“**1328.** The inventory must be authentic and made as an original in the presence of a person qualified to contest.”

46. Article 1342 of the said Code, amended by section 1 of the act 4 George V, chapter 62, and by section 1 of the act 6 George V, chapter 33, is again amended by striking out the second paragraph. Id., a. 1342, am.

47. Article 1823 of the said Code, amended by section 27 of the act 60 Victoria, chapter 50, is replaced by the following: Id., a. 1823, replaced.

“**1823.** The rules respecting judicial sequestration are set out in the Code of Civil Procedure.”

48. Article 1824 of the said Code is repealed. Id., a. 1824, repealed.

49. Article 1825 of the said Code, amended by section 28 of the act 60 Victoria, chapter 50, is repealed. Id., a. 1825, repealed.

50. Articles 1825a and 1825b of the said Code, enacted by section 29 of the act 60 Victoria, chapter 50, are repealed. Id., aa. 1825a, 1825b, repealed.

51. Article 1826 of the said Code is repealed. Id., a. 1826, repealed.

52. Article 1826a of the said Code, enacted by section 30 of the act 60 Victoria, chapter 50, is repealed. Id., a. 1826a, repealed.

C. c., a.
1827a, ab. **53.** L'article 1827a dudit code, édicté par l'article 31 de la loi 60 Victoria, chapitre 50, est abrogé.

53. Article 1827a of the said Code, enacted by section 31 of the act 60 Victoria, chapter 50, is repealed. C. C., a. 1827a, repealed.

Id., aa.
1828,
1829, ab. **54.** Les articles 1828 et 1829 dudit code sont abrogés.

54. Articles 1828 and 1829 of the said Code are repealed. Id., aa. 1828, 1829, repealed.

Id., a.
2013b,
remp. **55.** L'article 2013b dudit code, édicté par l'article 2 de la loi 57 Victoria, chapitre 46, remplacé par l'article 2 de la loi 59 Victoria, chapitre 42 et par l'article 3 de la loi 7 George V, chapitre 52, est de nouveau remplacé par le suivant:

55. Article 2013b of the said Code, enacted by section 2 of the act 57 Victoria, chapter 46, replaced by section 2 of the act 59 Victoria, chapter 42, and by section 3 of the act 7 George V, chapter 52, is again replaced by the following: Id., a. 2013b, replaced.

« **2013b.** Au cas d'insuffisance de deniers pour satisfaire toutes les créances, la plus-value donnée à l'héritage est constatée par une ventilation faite par le protonotaire conformément aux articles 721 et 722 du Code de procédure civile. »

“**2013b.** In case the proceeds are insufficient to pay all the claims, the additional value given to the property is established by a relative valuation made by the prothonotary in accordance with articles 721 and 722 of the Code of Civil Procedure.”

Entrée en
vigueur
(1er sept.
1966,
G. O., p.
3258). **56.** La présente loi entrera en vigueur à la date qui sera fixée par proclamation du lieutenant-gouverneur en conseil pour l'entrée en vigueur du Code de procédure civile (13-14 Elizabeth II, chapitre 80).

56. This act shall come into force on the date to be fixed by proclamation of the Lieutenant-Governor in Council for the coming into force of the Code of Civil Procedure (13-14 Elizabeth II, chapter 80). Coming into force (Sept. 1st, 1966, O. G., p. 3258).